
ŠAROVEC
Čtvrtletník obce Šarovy  1 a 2/2021



2

I bez ledu bylo kluziště v zimních měsících plně využito.

Brigáda v době koronavirové.
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Vážený čtenáři Šarovce,
když jsme v loňském roce v tuto dobu vy-
dávali dvojčíslo našeho obecního zpravo-
daje z důvodu omezení všech sportovních i 
kulturních akcí v obci zaviněných špatnou 
epidemiologickou situací, vůbec jsem netu-
šil, že přesně za rok nás potká úplně stejná 
situace.
Rok s rokem se sešel a musím konstatovat, 
že rok 2021 nezačal vůbec dobře, a jelikož se 
situace ještě zhoršila, opět se redakční rada 
zpravodaje rozhodla sloučit dvě čísla Šarov-
ce do jednoho. Případů pozitivně zjištěných 
občanů zejména začátkem roku přibylo a 
dostali jsme se do situace, kdy v naší malé 
obci bylo v jednom období až 12 nemoc-
ných a dva dokonce v nemocničním zaříze-
ní. 
Od té doby naštěstí uplynulo hodně vody v 
naší říčce Březnici a stav se počátkem jara a 
blížícím se létem zlepšil natolik, že už mno-
ho dní jsme na 100% bez příznaků. Přesto si 
myslím, že je potřeba býti ve střehu, přesto-
že se opatření k radosti nás všech uvolnila 
natolik, že se pomalu vracíme k normální-
mu životu. 
Buďme optimisté a věřme, že se nebude si-
tuace z loňska opakovat a po prázdninách 
a dovolených budeme volně dýchat. Hodně 
tomu pomůže i proočkovanost, kterou jako 
starosta obce doporučuji, byť je to rozhod-
nutí každého z Vás, jak se k tomu postavíte. 
Přeji Vám pokud možno mnoho klidných 
chvil na dovolených a prázdninách.
Váš starosta
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REPORTÁŽE

OMLUVA

V Šarovci č. 3/2020 v článku Šarovská 
řemesla není na fotografi i rodina Po-
pelkova, ale rodina Ondrova. Omlou-
váme se!

František Langr

text Jan Soukup/foto SDH Šarovy

text Petr Bernatík
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text Petr Bernatík 

Tříkrálová sbírka
Pandemická doba a situace některé 
akce ruší, jiné odkládá na lepší zítřky a 
z některých dělá...

Přípravka nejmladších hasičů
Na podzim loňského roku vzniklo na 
Šarovech nové družstvo mladých hasi-
čů. Jeho základ tvoří šarovské děti ve 
věku....

Jak jsme byli na Lysé hoře
V době pandemie a všeckých tých ome-
zení, uzavírek a lockdownů sa člověk 
všemožně nudí...
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Je přítomno 5 členů zastupitelstva, zase-
dání je usnášení schopné v souladu s ust. 
§ 92 zákona č. 128/2000 Sb., o obcích. 
Jednání řídí starosta František Langr.
Body programu:

Závěrečná zpráva o inventarizaci

OZ schvaluje závěrečnou zprávu o 
inventarizaci majetku obce za rok 
2020.
Rozpočtové opatření č. 5/2020

OZ schvaluje rozpočtové opatření č. 
5/2020 v souladu s § 102 odst. 2 písm. 
a) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích 

(obecní zřízení) ve znění pozdějších 
změn a doplňků a v souladu s § 16 
odst. 3 písm. a) zákona č. 250/2000 Sb., 
o rozpočtových pravidlech územních 
rozpočtů - změny v rozpočtu - přesun 
rozpočtových prostředků na jednotli-
vých paragrafech a položkách.
Hospodaření obce

OZ bere na vědomí dílčí přezkoumá-
ní hospodaření obce za rok 2020 bez 
výhrad.
Smlouva o poskytnutí dotace - SDH

OZ schvaluje Smlouvu o poskytnutí do-
tace z rozpočtu obce č. 1/2021 a posky-
tuje účelovou dotaci ve výši 33.000,- Kč 
Sboru dobrovolných hasičů Šarovy, p. 
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16. zasedání OZ, 11. 2. 2021

OBECNÍ ZASTUPITELSTVO INFORMUJE

Zkulturněný prostor za kapličkou
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s., IČ: 68729774, se sídlem Šarovy 35, 
Šarovy a pověřuje starostu obce k pod-
pisu smlouvy.
Smlouva o poskytnutí dotace - Šarov-
ská chasa
OZ schvaluje Smlouvu o poskytnutí do-
tace z rozpočtu obce č. 2/2021 a posky-
tuje účelovou dotaci ve výši 25.000,- Kč 
Šarovské chase, spolek, IČ: 04927141, 
se sídlem Šarovy 100, Šarovy a pověřu-
je starostu obce k podpisu smlouvy.
Smlouva o poskytnutí dotace - TJ So-
kol Šarovy z. s.
OZ schvaluje Smlouvu o poskytnutí do-
tace z rozpočtu obce č. 3/2021 a posky-
tuje účelovou dotaci ve výši 15.000,- Kč 
TJ Sokol Šarovy, z. s., IČ: 46308253, se 
sídlem Šarovy 100, Šarovy a pověřuje 
starostu obce k podpisu smlouvy.
Obecně závazná vyhláška o místním 
poplatku z pobytu
OZ schvaluje a vydává OZV č. 1/2021 o 
místním poplatku z pobytu
Žádost o poskytnutí dotace
OZ schvaluje podání žádosti o poskyt-
nutí dotace ze Zlínského kraje - z pro-
gramu na obnovu obecního majetku - 
opatření 1.1. - Rekonstrukce, moder-
nizace a výstavba místních komunika-
cí na pozemcích v majetku obce, popř. 
v majetku Zlínského kraje.
Rozhodnutí o výběru dodavatele
OZ schvaluje rozhodnutí o výběru do-
davatele na zakázku: „Modernizace 
chodníků podél hlavního průtahu obcí 
Šarovy“ - společnost SVS-Correct, spol. 
s r. o., IČO: 25513141, se sídlem Bílovi-
ce 513, 687 12  Bílovice, s nabídnutou 
cenou 1.672.208,-- Kč vč. DPH a pově-
řuje starostu k podpisu smlouvy.

Hospodaření obce
OZ bere na vědomí hospodaření obce ke 
dni 31. 12. 2020.

Je přítomno 6 členů zastupitelstva, zase-
dání je usnášení schopné v souladu s ust. 
§ 92 zákona č. 128/2000 Sb., o obcích. 
Jednání řídí starosta František Langr.

Rozpočet obce
OZ schvaluje rozpočet obce na rok 2021.
Střednědobý výhled
OZ schvaluje střednědobý výhled rozpoč-
tu na roky 2021-2023.
Smlouva o zřízení věcného břemene
OZ schvaluje smlouvu o zřízení věcné-
ho břemene mezi obcí Šarovy a spo-
lečnosti EG.D, a. s., IČO: 28085400, se 
sídlem Lidická 1873/36, 602 00  Brno 
Černá Pole, zastoupenou Ing. Danou 
Mrvovou, a pověřuje starostu k podpi-
su smlouvy.
Rozhodnutí o zařazení pozemních 
komunikací do kategorie místních 
komunikací
OZ schvaluje Rozhodnutí o zařazení 
pozemních komunikací do kategorie 
místních komunikací
Hospodaření obce
OZ bere na vědomí hospodaření obce 
ke dni 28. 2. 2021.

Je přítomno 6 členů zastupitelstva, zase-
dání je usnášení schopné v souladu s ust. 

17. zasedání OZ, 30. 3. 2021

18. zasedání OZ, 28. 6. 2021



6

§ 92 zákona č. 128/2000 Sb., o obcích. 
Jednání řídí starosta František Langr.

Závěrečný účet obce za rok 2020

OZ schvaluje Závěrečný účet obce za 
rok 2020 včetně zprávy nezávislého au-
ditora o výsledku přezkoumání hospo-
daření obce za rok 2020 bez výhrad.
Účetní závěrka za rok 2020
OZ schvaluje účetní závěrku za rok 
2020 bez výhrad.
Rozpočtové opatření č. 1/2021
OZ schvaluje Rozpočtové opatření č. 
1/2021 v souladu s § 102 odst. 2 písm. 
a) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích a 
v souladu s § 16 odst. 3 písm. a) zá-
kona č. 250/2000 Sb., o rozpočtových 
pravidlech územních rozpočtů - změ-
ny v rozpočtu - přesun rozpočtových 

prostředků na jednotlivých para-
grafech a položkách.
Směnná smlouva
OZ schvaluje Směnnou smlouvu 
mezi obcí Šarovy a Českou republi-
kou - Státním pozemkovým úřadem, 
IČO: 01312774, se sídlem Husinec-
ká 1024/11a, 130 00  Praha 3 - Žižkov, 
zastoupená Ing. Miladou Augustino-
vou, ředitelkou Krajského pozemkové-
ho úřadu pro Zlínský kraj a pověřuje 
starostu k podpisu smlouvy.
Aktualizace Pasportu komunikací
OZ schvaluje aktualizaci Pasportu ko-
munikací a dopravního značení obce 
Šarovy.
OZV č. 2/2021
OZ schvaluje a vydává OZV č. 2/2021 
o stanovení části společného školského 

Nové herní prvky na hřiště jsou v řešení - ilustrační foto
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obvodu základní školy.
OZV č. 3/2021

OZ schvaluje a vydává OZV č. 3/2021 
o stanovení části společného školského 
obvodu mateřské školy.
Smlouva o spolupráci na projektu 

„Kompostování v obcích východní 

Moravy IV“

OZ schvaluje smlouvu o spolupráci 
mezi obcí Šarovy a Sdružením měst a 
obcí východní Moravy, IČO: 45659168, 

se sídlem Třída Tomáše Bati 5146, za-
stoupeným Mgr. Jaroslavem Šlechtou, 
předsedou, v rámci projektu „Kompo-
stování v obcích východní Moravy IV“, 
Operační program Životní prostředí 
2014-2020 a pověřuje starostu k pod-
pisu smlouvy.
Hospodaření obce

OZ bere na vědomí hospodaření obce 
ke dni 31. 5. 2021.

VRAŤME SE K NORMÁLU

O situaci ohledně pandemie jsem se 
zmínil ve sloupku. Proto bych chtěl 
krátce poinformovat o plánech obce 
na další období. Věřme všichni, že se 
situace zklidní a půjdeme do normá-
lu, tak abychom mohli a nepřestávali 
pokračovat v projektech, které máme 
v plánu. Neboť i tím byť jen malým 
dílem podpoříme nastartování ekono-
miky ve státě.
Jak již bylo zmíněno v posledním čísle 
zpravodaje, dotaci na vybudování pří-
střešku na „výletišti“ jsme neobdrželi 
od MASky Dolní Poolšaví, ale požá-
dali jsme toto sdružení o náhradu a 
vyhodnocení možností na udělení fi-
nanční podpory na doplnění o nové 
prvky na dětská hřiště za úřadem a v 
parčíku na Horním konci, které si vy-
braly maminky se svými dětmi.
V případě, že bychom neuspěli ani s 
dětskými prvky, máme záložní plán B  
a sice čekárny na autobusových zastáv-
kách, plochu pod velkokapacitní kon-
tejnery za hospodou, nebo parkoviště 

pod kopcem. Uvidíme, zda se něco 
podaří, věřme, že alespoň s některým 
z projektů uspějeme.
Ale nyní o aktuálních projektech již 
započatých. Dotaci na poslední etapu 
rekonstrukce chodníků (dolní konec)
jsme podruhé za sebou od kraje už ne-
obdrželi (dotace na první 2 etapy či-
nily více jak 2,2 mil. korun od MAS a 
od kraje) a jelikož z jiných dotačních 
titulů jak z SFDI tak MMR není v do-
hledné době šance (z důvodu nízkého 
bodového hodnocení a nesplnění kri-
térií), pustíme se začátkem prázdnin 
do opravy z vlastních zdrojů.
Důvodů je mnoho: za prvé – Smlouva 
je podepsána a odsouhlasena zastupi-
telstvem obce, dále finanční prostřed-
ky jsou odsouhlaseny na výdajové části 
rozpočtu, všechna povolení a vyjádře-
ní jsou vyřízena. Další argument je ne-
méně důležitý – po rekonstrukci všech 
etap chodníků máme dohodnuto s kra-
jem, že pozemky pod chodníky, které 
patří zatím kraji budou bezúplatně 
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převedeny do vlastnictví obce. A o to 
usiluji již od počátku mandátu v roce 
2010. Pokud budou i tyto pozemky pa-
třit obci budeme vlastnit odhadem již 
více jak 90% veřejných pozemků.
Další významný důvod rekonstruo-
vat poslední etapu chodníků je ten, že 
současně s výkopy pro obnovu chod-
níků se opět jako v předcházejících 
etapách bude pokládat zařízení pro 
vysokorychlostní internet pro potřebu 
občanů. Nesmyslné kopání a následné 
terenní úpravy dvakrát na jednom po-
zemku věřím, že pochopí každý. A to 
nemluvím o celkovém urychlení do-
končení projektu. Další důvod letošní 
realizace je i ten, že se podařilo vyjed-
nat platbu za provedené práce ve dvou 
splátkách – letos a příští rok. A situace 
jak všichni jistě sledujete, že ceny ma-
teriálů všech nejenom ve stavebnic-
tví se začínají navyšovat nehorázným 

způsobem o 20 až 50 %. A v příštích 
letech se neočekává zlepšení, spíše na-
opak. Takže proč čekat na další léta, 
když finanční situace obce je rekord-
ně  letos příznivá (více jak 3,3 milio-
nu Kč), a stavební práce budou za pár 
let mnohonásobně vyšší. O „vatě“ pro 
další období z důvodů inflace netřeba 
hovořit.
V neposlední řadě i když pro mnohé 
je možná tento argument neprávem 
na posledním místě, je ta skutečnost, 
že máme v obci 2/3 chodníků oprave-
ny a zbývající část necháme na pospas 
v tom stavu jaký je, na jiná léta, když 
nevíme, co nám příští roky přinesou. 
Určitě by to bylo i vůči občanům, kte-
ří v této lokalitě bydlí, velmi nespra-
vedlivé a argumenty, že se jedná jen 
o pár domů, mnoho lidí tam nechodí 
a chodník je v dobrém stavu jsou na-
prosto nepřesvědčivé!

Komunikace na kopci bude brzy vyžadovat stavební zásah
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Toto téma – dokončení poslední etapy 
rekonstrukce chodníků v obci rozdě-
lilo názorově i zastupitele obce na dva 
tábory, ale jsem přesvědčen, že tyto ar-
gumenty, které jsem považoval za nut-
né Vám občanům sdělit zcela vyvrátí 
názory, že chodníky v této části obce 
netřeba rekonstruovat a že jsou jiné 
priority obce.
Ano vím, že další velký projekt nás 
čeká v podobě kompletního předělání 
budovy šaten a jejich okolí. Jak jistě 
víte, máme studii hotovou, do konce 
května měla být dokončena projektová 
dokumentace, ale z důvodu nám všem 
známým všechny projekční kanceláře 
jsou ve skluzu, takže máme přislíbeno 
do konce prázdnin předání PD. Poté 
budeme na základě nacenění prací 
hledat nejvýhodnější dotační výzvy a 
postupně realizovat tento projekt. Ne-
dělám si iluze, že tento „kostlivec ve 
skříni“ nejen můj, ale všech minulých 
zastupitelstev bude dokončen v době 
mandátu tohoto zastupitelstva, ale ur-
čitě se v příštím roce na základě povo-
lení začne částečně realizovat.

Další záležitost se týká aktualiza-
ce pasportu komunikací, která by se 
měla dokončit v měsíci červnu a která 
umožní lepší čerpání dotačních titulů 
na rekonstrukce komunikací v obci.
Další téma, které je na pořadu násle-
dujících měsíců, jsou Komplexní po-
zemkové úpravy, které se blíží mílový-
mi kroky ku zdárnému konci. Se všemi 
vlastníky byly probrány podmínky 
vytvoření nového uspořádání pozem-
ků, k nahlédnutí je definitivní podoba 
KPÚ v katastru obce Šarovy, takže dle 
harmonogramu prací by finále mělo 
přijít do konce roku 2021. Věřím, že 
všichni budou spokojeni tak, jak to 
avizují všichni starostové obcí, kteří 
mají KPÚ na svých katastrech hotovy.
Nechci Vás již dále unavovat ve výčtu 
dalších projektů, které jsou zatím ve 
stádiu příprav, takže ještě jednou mi 
dovolte popřát Vám všem pěkné a 
hlavně poklidné prožití prázdnin a do-
volených ve zdraví a na podzim u dal-
šího čtení našeho čtvrtletníku Šarovce 
na shledanou.
Vše dobré Vám přeje František Langr

REKONSTRUKCE CHODNÍKŮ

Obec Šarovy v minulých dvou letech 
využila štědrosti poskytovatelů do-
tací a pustila se do oprav šarovských 
chodníků, které ve větší či menší míře 
opravit potřebovaly. Stalo se tak, že na 
začátku roku 2021 zbýval opravit po-
slední úsek chodníků, a to od mostu  
do uličky po konec obce směr Lapač.

I v tomto případě se zastupitelstvo 
obce rozhodlo požádat Zlínský kraj o 
příspěvek, bohužel, nebylo úspěšné.
Zastupitelstvo obce proto stálo před 
otázkou, zda se do poslední části oprav 
pustit tzv. za své anebo prostředky, 
které se nahromadily v obecní poklad-
ně zainvestovat do jiných částí Šarov, 
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Rekonstrukce chodníků začala  i přes nesouhlas většiny zastupitelů

zejména pak do těch projektů, na které 
dotace vypisovány nejsou či na které 
obec nemůže dosáhnout. Namátkový 
výčet takových projektů zazněl i na 
červnovém zasedání obecního zastu-
pitelstva.
A právě v této otázce se zastupitelé 
obce dostali do názorové kolize, při-
čemž se protichůdné názory zastupi-
telů striktně držely příslušnosti k vo-
lebním kandidátkám sestaveným při 
příležitosti voleb do obecních zastupi-
telstev v roce 2018.
Zatímco zástupci hasičské kandidátky 
i v souladu se svými názory prezen-
tovanými ještě před samotnými vol-
bami v roce 2018 trvali na tom, aby 
se tzv. velké projekty, jejichž náklady 
dosahují milionových částek, realizo-
valy výhradně pomocí dotačních titu-
lů, zástupci kandidátky pana starosty 
preferovali rekonstrukci chodníků i 
bez dotačního příspěvku. Důvody pro 

realizaci chodníků prezentoval pan 
starosta rovněž na červnovém zasedá-
ním zastupitelstva obce a vysvětluje je 
i na jiném místě tohoto vydání obecní-
ho zpravodaje.
Nutno podotknout, že ani argumenty 
pana starosty nepřesvědčily zástupce 
hasičské kandidátky ke změně postoje.
Většinový názor zastupitelstva obce 
tedy zněl, aby se rekonstrukce posled-
ní části chodníků odložila a pro tento 
projekt se opětovně požádalo o dotaci.
Pan starosta se však rozhodl se pro-
ti většinovému názoru zastupitelstva 
postavit a rekonstrukci poslední části 
obecních chodníků zrealizovat výluč-
ně za obecní prostředky.
Tímto příspěvkem chci jen upřesnit 
vyjádření pana starosty a vysvětlit 
hlavní důvod rezignace Honzy Souku-
pa na mandát zastupitele.

za hasičskou kandidátku 
Petr Bernatík
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Dobrovolníci se svěcenou křídou 

TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA

Pandemická doba a situace některé 
akce ruší, jiné odkládá na lepší zítřky 
a z některých dělá hybrid, či chcete-li 
„paskvil“, který sám o sobě pak ani 
neodpovídá názvu samotné akce. Tak 
jako například Tříkrálová sbírka nebo 
Tříkrálové koledování.
Charitě České republiky jistě slouží 
ke cti, že i v této komplikované době 
nerezignovala na chvályhodný smysl 
tříkrálového koledování, nicméně asi 
sami uznáte, že tříkrálové koledování 
bez tří králů trochu postrádá to své 
kouzlo, na které jsme si v posledních 
letech zvykli.
Nezbývá než doufat, že se tří králů 
stejně jako koledníků fašankových a 
vůbec i dalších společenských událostí  
brzy dočkáme.

I bez tří králů a jejich pomocníků na-
konec tříkrálové koledování spojené 
se sbírkou pořádanou Charitou České 
republiky proběhlo. 
Jsme rádi, že ani Šarovy nebyly výjim-
kou a že se našli dobrovolníci, kteří 
sami obec obešli, „požehnali“ šarov-
ským příbytkům a zanechali tradiční 
kalendáře a cukříky.
Samotná sbírka se pak přesunula ze-
jména do virtuálního prostoru i když 
jedna kasička byla dostupná i na obec-
ním úřadě.
A kolikže se tedy nakonec vybralo na 
Šarovech prostředků?
Oficiálně do kasičky 5.300,-- Kč, vě-
řím však, že spousta z nás přispělo i 
pomocí DMS či online. Děkujeme!

Petr Bernatík 
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Na podzim loňského roku vzniklo na 
Šarovech nové družstvo mladých hasi-
čů. Jeho základ tvoří šarovské děti ve 
věku 5 – 8 let, ale součástí jsou i po-
dobně mladí kamarádi z Bohuslavic a 
Karlovic. 
Děti se začaly pravidelně scházet na 
trénincích, na které se těšily a které 
si velmi užívaly. Bohužel pandemie 
čínské chřipky zasáhla i do jejich tré-
ninkové činnosti a tak svá pravidelná 
setkávání musely na nějakou dobu 
přerušit. 
Proto všichni s velkou radostí přijali 
zprávu o prvním jarním setkání. Od té 
doby stihli již několik hasičských tré-
ninků. 

Vzhledem k nízkému věku dětí se tré-
ninky nezaměřují pouze na požární 
útok. Trenéři se snaží o všestranné po-
hybové vzdělání, ale i o získání základ-
ních poznatků o okolní přírodě, proto 
byly děti také v tělocvičně v Bohuslavi-
cích, kde si vyzkoušely základy atletiky 
a gymnastiky nebo se vydaly na pěší 
túru po Puštíkově stezce v Kelníkách. 
Jako odměnu za plnění tréninkových 
úkolů také navštívily dětskou hernu 
Smajlíkov v Uherském Hradišti. 
V červnu, jakmile teploty vystoupily k 
třiceti stupňům, pak vyzkoušely jízdu 
na paddleboardech na březolupském 
rybníku. Také tato aktivita byla dětmi 
velmi příznivě vnímána.

PŘÍPRAVKA NEJMLADŠÍCH HASIČŮ

Puštíkova stezka
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Do budoucna mají trenéři napláno-
vány další zajímavé tréninky, výlety a 
další akce. Vrcholem pak má být více-
denní soustředění na chatě na Rusavě. 

Členové SDH si uvědomují, jak je pro 
děti důležité, aby trávily volný čas 
aktivně a v kolektivu. Děti mezi se-
bou mohou zdravě soupeřit nebo se 

V tělocvičně

Na paddleboardu
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učit spolupracovat, táhnout za jeden 
provaz. To během pandemie bohu-
žel nešlo. I to je jeden z důvodů, proč 

bychom měli udělat maximum, aby se 
pandemie již neopakovala.

Jan Soukup

Na cvičišti

MLADÍ HASIČI ZPĚT V AKCI

Po dlouhé odmlce způsobené nejrůz-
nějšími omezeními v důsledku pande-
mické situace proběhlo v sobotu 12. 
června v Otrokovicích okresní kolo hry 
Plamen. 
Díky uvolnění vládních opatření za-
čalo družstvo našich mladých hasičů 
již koncem dubna pilně trénovat, ale 
možnost se zúčastnit se soutěžního klá-
ní a porovnat svou výkonnost s jinými 
družstvy již všem chyběla. Jen je škoda, 
že chladnější květen nám neumožnil si 
více potrénovat požární útok s vodou.

Přesto naši žáci svými výkony velmi 
potěšili nejen trenéry družstva, ale i 
všechny své příznivce. Štafetu dvojic 
dokázali zaběhnout za 56.9 vteřiny a 
získali 3. místo. Více jsme se obávali 
požárního útoku. Ale nová strojnice 
Tea stejně jako všichni ostatní svůj úkol 
zvládli a čas 18.42 znamenal 8. místo v 
této disciplíně. V součtu s podzimním 
branným závodem je z toho nakonec 
velmi pěkné 5. místo. 
Jediné, co nás trochu mrzí je, že na  me-
dailové pozice nám nakonec chyběla 
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jediná sekunda v disciplíně požární 
útok. 
Přesto si naši mladí hasiči za svůj výkon 

zasloužili odměnu, kterou si vybrali ve 
zlínské pizzérii.

Jarek Křen ml.

Konečně zase spolu

JAK SME BYLI NA LYSÉ HOŘE

V době pandemie a všeckých tých ome-
zení, uzavírek a lockdownů sa člověk 
všemožně nudí, hryže si nehty, promítá 
si život od okamžiku, kdy prve zahlédl 
světlo světa až do týchto pandemických 
dnů a na mozek sa mu derú nejrůznější 
myšlenky. Lesti je to, co zažíváme začá-
tek konca, lesti budeme trpět a jak dl-
úho, co příde po nás, co budu mět zítra 
na oběd a další hluboké myšlenky.
Tak nejak to asi měla aj naša paní hos-
podská, keré pro účely tehoto příběhu 
říkajme Ilona. Už v listopadu jí zavřeli 
hospodu, a tož sem nemohla každý deň 
kromě pondělka dojížďat až z Prakšic 

lebo z Pašovic (ty dědiny by sa měly 
spojit lebo sa mně furt pletú), aby míst-
ním štamgastom prodala tři piva. Taký 
zásah ju psychicky odrovnal tak, že při 
pokusu zohavit svoje tělo skokem po 
hlavě ze schodů (to je její velice oblí-
bená činnost od dob šarovské návštěvy 
pivovaru ve Slavičíně – šak pamětníci 
víjú), si polámala kotník. A tož k zavříté 
hospodě sa přidala eště operace JAU a 
po ní nekolikatýdenní rekonvalescence.
V tomto období tak Ilona roztáčala 
glóbus myšlenek ve svojí hlavě, co všec-
ko bude robit, až jí srostú kosti a otevřú 
hospodu. Na příkladu srůstání kostí ide 
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Bylo nás moc

vidět, jak dlúho sme žili v lockdownu, 
lebo za dobu téj uzavírky by Iloně na-
rostla aj třetí noha. 
No ale zpátky k tem myšlenkám. Enom 
co Iloně sundali sádru a naučili ju zno-
vu chodit, hnedkaj uvedla v život svůj 
první nápad. Bude vařit obědy a roz-
vážat po hladových šarovských žalud-
koch, když ti sú v karanténě lebo na 
home offi  cu a kuchyně sa bojí jak Ba-
biš evropského auditu. Poděkování tak 
Iloně patří za záchranu nekerých šarov-
ských životú před vyhladověním.
Enomže v případě Ilony neostalo u 
jediné myšlenky. Enom co sa trochu 
ojařilo a z šarovské zastávky zmizeli 
pohraničníci, keří kontrolovali pohyb 
mezi okresama, začala Ilona přemýšlat, 

že by naisto stálo za to, kdybysme my 
šarovjáci a další Ilonini známí po měsí-
cách lapění na řití v obyvákoch protáhli 
kosti a vystúpali na nejvyšší horu Mo-
ravskoslezských Beskyd. Ano, na Lysú 
horu, keréj sa také přezdívá královna 
Moravskoslezských Beskyd.
Teho nápadu sa chytili všeci, co měli 
zdravé nohy, nadšeně kývali jak osel 
nad bodlákem a že už sa nemožú do-
čkat. A protože sa myšlenky v Iloniné 
hlavě točily dál a dál, vymyslela, že z 
výšlapu na Lysú horu nebudú mět uži-
tek enom šlapající ale aj další osoby, 
keré sa takovéj akce né vlastní vinú 
zúčasťnovat nemožú. Spojila sa proto s 
Nadačním fondem pomoci pro postiže-
né děti a v rámci výšlapu sme pak všeci 
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Každý hasil žízen po svém

účastníci přispěli do tohoto fondu.
Aby teho nebylo málo, tož spolu s Evú 
Chovancovú našila také odznáčky lebo 
brože či jak to ináč nazvat ve tvaru srd-
ce s nápisem „Šlapeme a pomáháme“. 
Pro děcka nakúpila lízátek a dalších 
dobrot, aby měly hnací motor a nezad-
řely sa nekde v půlce cesty. A pro všec-
ky pak připravila povídání o Lysé hoře, 
aby sa výšlapové také trochu dovzdělali 
a neumřeli hlúpí.
Výšlap proběhl 12. června 2021 a zú-
častnili se ho šarovjáci a pak eště přá-
telé ze Zlína, Otrokovic, Prakšic (lebo 

Pašovic), Dolněmčího, Měřína, Mo-
ravec, Líšna, Vyškova a Březolup. Na 
výběr byly dvě trasy. První začínala z 
Ostravice a byla to taková středně těžká 
lebo středně lehká (záleží na úhlu po-
hledu) cesta lesem po kamenitém te-
rénu. Druhá trasa, delší, určená hlavně 
pro kočárky, vedla po asfaltové cestě z 
Papežova.
V Ostravici byl sraz v děvět hodin a ze 
Šarov a okolí tam jelo skoro deset plně 
naložených vozidel, tož výprava jak do 
středu Země.
Počasí bylo excelentní. Nebylo ani moc 
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panovala obava, že takový výšlap ne-
zvládnú. Táto obava byla násobená aj 
představú, že jakmile se děcka kúsnú 
a nebudú chtět jít dál, budú je moset 
tatínci vynést na horu na zádoch. Táto 
obava sa nakonec ukázala zbytečná 
lebo děcka byly lepší tatínků.
Nahoru sa nakonec vyškrábali všeci. 
Aj ti zdatní zvyklí lozit v alpských výš-
kách aj ti, keří v nedávné době prodělali 
zranění. Nahoře si pak každý přišel na 
svoje. Žízniví na pivo, hladoví na jídlo, 
děcka na sladkú odměnu paní hospod-
ské a všeci pak na krásné výhledy, keré 
královna Moravskoslezských Beskyd 
nabízí. Nechyběla ani společná fotka 
na památku, snáď bude jednú viset na 
čestném místě v šarovské hospodě.
No a to nejdůležitější, proč sme sa 
vlastně nahoru na horu škrábali. Vybrat 

příspěvek na dobrú věc. Nakonec sa 
vybralo 12.400,-- Kč. Tyto peníze po-
putujú do Nadačního fondu pomoci 
postiženým dětem a budú určené pro 
malú Karolinku. Tož snáď ji ty dukáty 
pomožú mět lepší dětství.
A aby nám Lysá hora dala najevo, že je 
opravdu královna, po dvúch hodinách 
sa na vrcholu zatáhlo a cestú dúle nás 
chvilku doprovodilo několik dešťových 
kapek. Asi proto, že už sme si vrcholu 
užili dost a Lysá hora chce mět svůj klid. 
Cesta dúle byla pro nekeré těžší než 
cesta hore, lebo ubrzdit plně naložený 
náklaďák je dycky složitější. Naštěstí aj 
sestup proběhl bez vážnějších kompli-
kací.
Za sebe možu řéct, že sem si výšlap užil, 
lebo už aj mně z tých uzavírek hrabalo a 
potřebovál sem sa vyvětrat v podobném 

horko, ani moc zima, občas vysvitlo 
slunko, občas bylo pod mrakem. Ideál-
ní pro takovú horskú túru. Po příjezdu 
Ilona rozdala odznaky, abysmě věděli, 
ke komu patříme, rozdala informace o 
Lysé hoře včetně mapy, abysme sa snáď 
neztratili a po deváté hodině odpískala 
společný odchod.
Nekeří účastníci vzali výšlap na Lysú 
horu jako závod lebo přeca sem nedoje-
li korzovat. Navíc je hnala vidina reza-
vého nápoja jedno jaké značky. Ty sme 
znovu potkali až na vrcholu. Ti rozum-
nější si zvolili volnější tempo, užívali 
si čerstvého horského vzduchu, občas 
zajímavých výhledů a často odlehčovali 
svojím tornám od svačin a inšího pro-
viantu, kerý nésli na svojich hřbetoch. 
Jak už bylo řečené, v naší partyji ne-
chyběly ani děcka, proto u nekerých 

Spokojenost po výstupu
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horském terénu. Su rád, že sem přitom 
mohl aj přispět na dobrú věc a zároveň 
strávit čas s lidima, keré sem pořádně 
skoro třičtvrtě roku (a lesti ne aj dýl) 
neviděl. Díky všeckým, kdo sa zúčast-
nili, kdo přispěli, kdo sa podíleli a díky 

tobě, Ilko! 
Včíl už enom pevně dúfám, že kolotoč 
myšlenek v hlavě paní hospodské už 
jede na plné obrátky a zase vyplivne 
podobný turistický zážitek. Tož tak!

Petr Bernatík

Nejmladší účastnice se zatím jenom nesla

Vesnické hospody bývaly vedle kostelů, 
radnic a škol místem, kde se nejčastěji 
setkávali místní i cizí hosté, aby si kro-
mě občerstvení našli chvíli k příjemné-
mu posezení, debatám i zábavě. Hos-
pody v minulosti, stejně jako dnes, byly 
v minulosti místem, kde se odehrávala 

většina společenských akcí a událostí.
Nejinak tomu bývalo i v naší obci.
Nemohu ani začít jinak než archeo-
logickým nálezem z roku 2010, kdy 
v rámci rekonstrukce silnice II. třídy 
spojující Šarovy a Březolupy, byly ob-
jeveny pravděpodobně základy a další 

ŠAROVSKÉ ŽIVNOSTI - HOSPODY DO ROKU 1945
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artefakty nejstaršího zájezdního hos-
tince Zavadilka v blízkosti nebo snad 
na území zaniklé původní středověké 
vesnice Šarov. Dřívější starší archeolo-
gické nálezy z doby 15. století v lokalitě 
Lapač existenci této vesnice potvrzují. 
Tato byla v druhé polovině patnácté-
ho století vypálena během česko uher-
ských válek a na více než sto let zanikla.
O archeologickém  nálezu původních 
základů Zavadilky včetně množství 
zlomků keramiky z období patnáctého 
až osmnáctého století jsme přinesli po-
drobné informace v Šarovci č. 3 a č. 4 z 
roku 2010.
Můžeme se právem domnívat, že jde 
pravděpodobně o nejstarší prastarou 

hospodu zmiňovanou již v roce 1390 v 
soudním sporu majitele panství a blíz-
kého kamenného hradu Čeňka ze Šaro-
va. 
A zmiňuje se o ní i kronika obce Bře-
zolupy:
„...Pověstná byla hospoda Zavadilka. 
Byla to nejstarší panská hospoda v Bře-
zolupech. Stála při cestě do Zlína nad 
Lapačem. Proslavily ji časté zábavy 
doprovázené ještě častějšími bitkami. 
Dále pak rvačky formanů a obchodní-
ků“
Hospoda Zavadilka byla zbořena kon-
cem 19. století.
Nyní se posuneme  zhruba o dvaapůl 
století dále do doby, kdy se objevuje 

Dvůr Lapač na historickém snímku. Někde poblíž stál zájezdní hostinec Zavadilka
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zmínka z roku 1775 o „zpustlé panské 
hospodě na čísle popisném 16.“ Tedy již 
na území dnešní obce. Tento dům byl 
postaven před rokem 1775 a byl zbořen 
v roce 1961 při stavbě nové silnice.
Poručnice napajedelského panství hra-
běnka Marie Amálie prodala tuto hos-
podu v roce 1775 Josefu Hanáčkovi 
spolu s osmi a půl měřice pole za 60 
rýnských zlatých. Od ledna následují-
cího roku platil ročně činži 5 rýnských 
zlatých a to až do svého důchodu. Byl 
povinen sám si dovážet pivo z Napaje-
del, nesměl být nikdy bez piva a ani ho 
falšovat, jinak mu hrozila vysoká po-
kuta. Od října do března musel brát z 
Napajedel rovněž kořalku a od dubna 
do září zase povinně pivo. Tamtéž mu-
sel si opatřit cejchované sklenice a re-
spektovat ochranu značky pivo. Za cizí 
čepované pivo mu hrozila opět pokuta. 
Rovněž nesměl přechovávat zloděje a 
jiné podezřelé osoby. A ještě musel od-
vádět pravidelné poplatky hejtmanovi a 
kancelistovi.
V roce 1850 byl již na této hospodě Jan 
Ondráš. Mimo povinné odvody peněz 
a piva vrchnosti musel ještě sedm dní 
v roce robotovat s dvouspřežením volů.
Podrobné informace o dalších hostin-
ských poskytuje přehled udělených živ-
ností na Šarovech.
Dalším hostinským na čísle popisném 
16 byl od roku 1870 hospodář Jan Že-
ravík. Od roku 1880 máme nové údaje, 
že majitelkou nové hospody už na čísle 
popisném 10 je Františka Coufalová a 
to až do roku 1886, kdy se pak novým 
majitelem stává Jan Kozlík.
V roce 1890 povolil obecní úřad Janu 

Kozlíkovi otevřít hostinec. Jan Kozlík 
přitom požádal obecní úřad, aby dále 
nepovolil provozování dalšího hostince 
v obci. Zato musel ale obci složit popla-
tek ve výši 40 zlatých (jak se také v té 
době říkalo zlatým rýnským, což byla 
měna používána v Rakousko - uherské 
monarchii). Po jeho smrti se hostin-
skou stává jeho bývalá manželka, pro-
vdaná Ambrůzová a to asi až do roku 
1903.
V zápisech obecního úřadu z roku 1908 
nalézáme zmínku o hostinském Fran-
tišku Otépkovi, který svým podpisem 
udělil souhlas s povolením odborového 
společenství hostinských a výčepních 
soudního okresu Napajedel.
V roce 1920 je už hostinským až do 
roku 1926, kdy byla hospoda na č. p. 10 
zrušena, František Kozlík.
V roce 1926 byl Antonínem Slezákem z 
Březnice postaven dům č. p. 70. Nachá-
zela se tady hospoda s velkým sálem, 
bytem hostinského a později byl zde 
zřízen i obchod se smíšeným zbožím. 
Tento fungoval až do roku 1978.
Později byla hospoda několikrát zre-
konstruována až do dnešní podoby.
Vrátíme se do roku 1926. V následu-
jícím roce obdržel hostinský Antonín 
Slezák koncesi na provozování hostince 
i s jídlem a na kramářství. Odváděl obci 
roční dávky jako 10 haléřů z jednoho 
vyčepovaného piva a z karet za 6 hodin 
a jednoho hráče 1 korunu.
V roce 1929 přešla koncese na Augusti-
na Žáka z Napajedel.
V roce 1930 schválilo zastupitelství hos-
tinskou koncesi Leopoldovi Nedbál-
kovi. Koncese se týkala pohostinství, 
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GRATULACE PROBÍHAJÍ

Josef Fusek           leden 2021 - 75 let

Antonín Pivoda   únor 2021 - 75 let
Ludmila Pilátková březen 2021 - 75 let
Jarmila Šůstková duben 2021 - 75 let
Ivan Popelka  květen 2021- 75 let
Libuše Ondrášiková květen 2021 - 70 let
Ivana Popelková květen 2021 - 70 let
Věra Blizňáková  červen 2021 - 80 let
Josef Soukup  červen 2021 - 75 let
Helena Jančová  červen 2021 - 75 let
Jana Soukupová  červen 2021 - 80 let

PŘIŠLA NA SVĚT

ubytování, jídla, piva, vína, lihových 
pálených nápojů, kávy, čaje, občerstve-
ní a teplých nápojů. Dále provozování 
her, krupařství a prodeje zboží.
Určitě zajímavé je, že zde v roce 1942 
byla zřízena telefonní ústředna.
O dalších nájemcích již informace 
scházejí. Dozvíme se jen to, že v roce 
1945 zde působil hostinský Hejda ze 
Starého Města.

Dnes je tato hospoda, a nikdo jí také 
neřekne jinak, důstojným místem po-
řádání celé řady událostí ať již kultur-
ních, společenských či sportovních. 
A stále plní i tu funkci setkávání míst-
ních občanů při posezení u piva či ji-
ných nápojů a sousedského popovídá-
ní.
Libuše Langrová/foto archív A. Hovor-

kové 

Čas ubíhá i v době pandemické, roky 
tak naskakují všem stejně, nikdo nemá 
výjimku. 
Zástupci obce a členové kulturní komi-
se při Obecním úřadě Šarovy se proto 
snažili zachovat tradiční blahopřání 
našim spoluobčanům, kteří dosáhli vý-
znamného životního jubilea, i přes na-
stolená mimořádná opatření a omezení 
pohybu. 

V době největšího rozmachu korona-
viru jsme proto některé šarovské jubi-
lanty navštívili jen symbolicky, mezi 
dveřmi, a popřáli jim jen takto „na 
dálku“ kromě jiného především, ať tato 
nešťastná doba již co nejdříve skončí a 
příští gratulace ze strany obce již pro-
běhne bez roušek v příjemném prostře-
dí jejich domovů. Bude nám ctí.

Petr Bernatík

Natálie Ciesarová   9. 1. 2021
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BLAHOPŘEJEME

Šarovští jubilanti




